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Vyjádření pro členy společnosti k zaslanému dotazníku – Zákon o psychoterapii 

Dne 9. 1. 2025 

Vážení členové České psychoterapeutické společnosti ČSL JEP, 

na jaře jsme vám zaslali dopis spolu s dotazníkem, který se týkal Zákona o psychoterapii a otázky, zda má 

smysl, aby se naše společnost na tomto zákoně aktivně podílela. Odpověď jsme obdrželi pouze od méně 

než 10% členů, což nestačí k vytvoření reprezentativního názoru. 

Přesto si velmi vážíme času a energie těch, kteří nám své názory sdělili. Z odpovědí vyplynulo, že přibližně 

tři čtvrtiny respondentů podporují, aby se výbor tímto zákonem zabýval, a jedna třetina z těchto členů 

projevila ochotu na jeho přípravě spolupracovat. Tato zpětná vazba byla pro výbor podnětem k důkladné 

diskuzi o tom, zda a jak bychom se k této otázce měli postavit. 

Z odpovědí našich členů jsme pochopili, že ti, kteří zákon podporují, v něm vidí především: 

(a) Jasné vymezení psychoterapie jako samostatné profese a její ukotvení v právním rámci ČR, nejen ve 
zdravotnictví. 

(b) Sjednocení definice psychoterapeutických služeb a kvalifikace odborníků jak ve zdravotnickém, tak i 
nezdravotnickém sektoru. 

Výbor tuto problematiku opakovaně probíral na svých schůzích a nedošel ke shodě. Klíčovou otázkou 

zůstalo, jak přistoupit k tomu, že se vyjádřil jen omezený počet členů. Po pečlivé úvaze se výbor rozhodl 

hlasovat, zda se otázkou Zákona o psychoterapii bude v tomto období aktivně zabývat. Hlasování skončilo 

nerozhodně 4:4 a rozhodující hlas předsedy byl proti pokračování v této záležitosti. 

Rád bych se s vámi jako předseda podělil o své důvody. Toto rozhodnutí pro mě nebylo jednoduché. Vážil 

jsem argumenty na obou stranách, a nakonec jsem hlasoval proti, protože nepovažuji za smysluplné 

diskutovat o návrhu zákona, který od samého počátku nepočítal s odborníky z řad psychoterapeutů 

působících ve zdravotnictví. Návrh vnímám jako snahu vytvořit tlak na rovné uznání psychoterapeutické 

činnosti mimo zdravotnictví, aniž by byla jasně vymezena hranice mezi těmito dvěma oblastmi. Nepřipadá 

mi to fér. 

Po dobu čtyř let jsme usilovali o vytvoření vázané živnosti „Psychoterapeutické poradenství“, která by tyto 

hranice definovala a umožnila spolupráci i rozvoj obou směrů – zdravotnického i nezdravotnického. Návrh 

zákona, který tuto hranici spíše rozmazává, než aby ji posiloval, považuji za problematický. 

Toto rozhodnutí neznamená, že tuto otázku zavíráme navždy. Výbor zůstává otevřený dalším podnětům a 

diskuzím na toto téma. Pokud byste chtěli své názory či návrhy sdílet, neváhejte nás kontaktovat. 

S úctou, 
prof. MUDr. Ján Praško, CSc. 
předseda České psychoterapeutické společnosti ČSL JEP 

 


